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W nadchodzacych dwóch dekadach za podstawe wyzywienia
ludnosci swiata uwaza sie zboza, podobnie jak to jest dzisiaj.
W obecnym swiecie konsumpcja zbóz jest rózna w krajach
rozwijajacych sie i rozwinietych. Lancuch zywnosciowy
w krajach rozwijajacych sie wyglada nastepujaco: roslina->

czlowiek, w krajach rozwinietych lancuch ten jest dluzszy:
roslina -> zwierze -> czlowiek.

W krajach rozwinietych (w skali swiatowej) srednia konsumpcja
zbóz wynosi na glowe okolo 1000 kg/rok, ale z tego tylko okolo
70 kg rocznie jest spozywane przez czlowieka bezposrednio.
Reszta, tj. okolo 930 kg, jest zuzywana jako pasza dla zwierzat,
aby z kolei wyprodukowac mieso, mleko, jaja do spozycia dla
ludzi. Natomiast roczna konsumpcja ziarna na glowe ludnosci
w krajach rozwijajacych sie wynosi okolo 190 kg i prawie
wszystko konswnowane jest bezposrednio.

Konsekwencje niedoboru zbóz sa calkowicie rózne dla krajów
rozwinietych i dla krajów rozwijajacych sie. W pierwszym
przypadku niedobór ziarna oznacza zmniejszenie spozycia
bialka zwierzecego, w drugim przypadku oznacza glód, z calymi
jego nastepstwami.

Zywieniowcy postuluja wiec, jako jedno z podstawowych
rozwiazan problemu zywnosciowego na najblizsze dekady,

skrócenie lancucha zywnosciowego poprzez bardziej efektywne
wykorzystanie zywnosci roslinnej. Rozwojowi produkcji zbóz
poswieca sie zatem wiele uwagi. Ostatnie lata przyniosly szereg
osiagniec w dziedzinie genetyki roslin, co pozwoliló podniesc
,wartosc biologiczna nowych odmian takich zbóz, jak
kukurydza (slynny mutant Opaque 2), owies i sorgo. Pracuje
sie tez nad nowymi ulepszonymi odmianami pszenicy i zyta
i wprowadza do uprawy krzyzówke pszen-zyto (triticale).

W badaniach nad niekonwencjonalnymi zródlami bialka najwiecej
uwagi poswieca sie obecnie otrzymywaniu wysokobialkowych
preparatów z nasion roslin oleistych (soi, nasion bawelny,
orzeszków ziemnych, slonecznika). Niegdys po uzyskaniu oleju
wytloki tych roslin byly wykorzystywane na cele paszowe.
Obecnie opracowane sa technologie izolowania z nich bialka

przeznaczonego na cele spozywcze. Produkcja tych preparatów
i ich zastosowanie w zywnosci jest jednak trudne. Proces
izolowania bialka musi byc tak prowadzony, aby wartosc
biologiczna bialka zostala zachowana. Ponadto musza zostac
usuniete lub unieczynnione czynniki toksyczne
i antyzywieniowe, takie jak: inhibitory trypsyny, hemaglutyniny,
gossypol, alfa-toksyny itp. Wreszcie preparat wysokobialkowy
musi byc wkomponowany w tradycyjna zywnoSC, lub przerobiony
na nowy typ zywnosci i w koncu zaakceptowany przez
konsumenta. Nikt nie moze jesc proszku bez barwy i bez smaku.

Problem przetworzenia preparatów na produkty zywnosciowe
jest jednym z krytycznych punktów do rozwiazania. Wspomniec
tu trzeba doswiadczenia z lat szescdziesiatych prowadzone
w Ameryce Lacinskiej z zastosowaniem wysokobialkowych
mieszanek glóWnie roslinnych w zywieniu niemowlat,
a takze doroslych ludzi. Podczas gdy w zywieniu niemowlat
znalazly one szerokre zastosowanie, to w zywieniu ludzi
doroslych nie przyjely sie wlasnie z uwagi na brak akceptacji
konsumenckiej. Obecnie preparaty bialkowe sa dalej przetwarzane
i poddawane procesowi ekstrudowania badz "przedzenia"
celem uzyskania struktury uwlóknionej przypominajace}
cechami fizyko-chemicznymi wlókienka miesniowe. Ma to na
celu upodobnienie preparatu bialkowego do miesa, aby mógl
on byc latwiej wkomponowany w produkty miesne. Mauron
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przewiduje, ze w najblizszej dekadzie ok. 10% wszystkich
miesnych produktów w krajach anglosaskich zastapia
teksturowane bialka sojowe. Nalezy jednak podkreslic, ze
zagadnienia higieniczne stosowania tego typu zywnosci sa jeszcze
ciagle przedmiotem dyskusji.

Problem zastosowania w zywieniu ludzi jednokomórkowców
(single cell protein-SCP), tj. bakterii, drozdzy czy plesni
otrzymywanych na drodze fermentacji na n-parafinach, badz
innych odpadkowych podlozach, byl rozwazany od ponad 15 lat.
Poczatkowo wiazano z ta produkcja duze nadzieje. Teraz
wiadomo, ze istnieja duze trudnosci zarówno natury
technologicznej jak i zywieniowej. Trudnosci polegaja m.in. na
utrzymaniu stalosci skladu produkowanej biomasy, na

przechodzeniu substancji obcych z podloza do uzyskiwanych
drobnoustrojów, a takze z uwagi na wysoka zawartosc kwasów
nukleinowych w komórkach drobnoustrojów. Podawanie

ludziom-wolontariuszom 'róznego typu SCP wywolywalo czesto
zaburzenia zoladkowe, jak równiez alergie skóry. Nie
przewiduje sie zatem znacznego zastosowania biomasy
w zywieniu ludzi.

Podobnie glony (algi), np.Chlorella, niegdys rozwazane jako
dobre zródlo bialka wyprodukowanego przy wykorzystaniu
energii slonecznej, nie rokuja wielkich nadziei. Stwierdzono
bowiem, ze maja niska wartosc zywieniowa, a takze przy

zastosowaniu w wiekszych ilosciach sa przez czlowieka zle
tolerowane. Jedynie zastosowanieSpiruliny, spozywanej
tradycyjnie od setek lat w Meksyku, zostalow tym kraju
przemyslowo rozwiniete z pomyslnymi rezultatami.
Co sie tyczy syntezy chemicznej róznych skladników
zywnosciowych, to jest ona rozpowszechniona w odniesieniu do
szeregu witamin, a takze do niektórych aminokwasów, jak np.
lizyny czy metioniny. Wyprodukowane skladniki sluza
nastepnie do wzbogacania zywnosci. Rozpowszechnione jest np.
wzbogacanie mleka i margaryn w witaminy A i D, chleba
w niektóre skladniki mineralne.

Wzbogacanie w aminokwasy bialek celem podwyzszenia ich
wartosci biologicznej jest rozpowszechnione glównie w przemysle
paszowym. W zywieniu ludzi dokonywano prób wzbogacania
maki w lizyne. Uwaza sie jednak, ze dodatek naturalnych
produktów wysokowartosciowych, jak np. mleka czy bialek
serwatkowych do maki powoduje wzajemne uzupelnianie sie
skladu aminokwasowego bialek w sposób bardziej odpowiedni
dla czlowieka. Nalezy tu podkreslic, ze wzajemne uzupelnianie
sie bialek ma ogromne praktyczne znaczenie. Niewielki dodatek

wysokowartosciowych bialek zwierzecych do odpowiednich
kompozycji róznych bialek roslinnych daje mieszaniny bialkowe
o wysokiej wartosci odzywczej, które w sposób prawidlowy
pozwalaja pokryc zapotrzebowanie czlowieka. Praktyczna
realizacja tego zagadnienia jest spozywanie róznorodnych
produktów w jednym posilku.

W sferze badan teoretycznych jest synteza polipeptydów
z amoniaku, wody i dwutlenku wegla. I jakkolwiek zostalo

otrzymane bialko syntetyczne ("protenoids"), a nawet
dokonano prób zywienia nim zwierzat laboratoryjnych, to
jednak nic jeszcze nie wiadomo zarówno o b~zpieczenstwie
stosowania go w zywieniu ludzi, jak tez o ekonomicznej
oplacalnosci produkcji.

Podsumowujac nalezy stwierdzic, ze w najblizszych dwóch

dekadach glówny nacisk polozony jest na konwencjonalne
zródla zywnosci, a w tym w glównej mierze na rozwój produkcji
roslinnej. Niekonwencjonalna zywnoSC moze stanowic niewielki

margines. Natomiast rozwiazanie problemu zywnosciowego
swiatajest problemem niezmiernie zlozonym i lezy w sferze
róznorodnych dzialan, wsród których tylko jednym z zagadnien
jest powiekszenie produkcji zywnosci.


